
 

 

 

MEMORANDUM 

2019MM185 

DATUM 18-11-2019 

AAN Leden van Provinciale Staten 

VAN Gedeputeerde van Essen 

DOORKIESNUMMER 2071 

ONDERWERP 
Afdoening toezegging over energiebesparing bij bedrijven n.a.v. Rekenkamerrapport 
Energietransitie 

 

Geachte dames en heren, 

 

In de commissievergadering van 22 mei 2019 heeft de toenmalige gedeputeerde Energietransitie u een memo 

toegezegd n.a.v. een discussie over het Rekenkamerrapport Energietransitie (zie bijlage voor gespreksverslag). 

De fractie van GroenLinks verzocht de gedeputeerde om een memo waarin inzicht wordt gegeven in wat er op dit 

moment gebeurt rondom de energiebesparingsmaatregelen die bedrijven verplicht zijn te nemen (wanneer deze 

zich binnen vijf jaar terugverdienen). De fractie van GroenLinks wilde weten: 

1) of en welke gemeenten hieraan prioriteit geven in hun opdracht aan de omgevingsdiensten 

2) wat de provincie daarin zelf doet en hoeveel bedrijven er nu onder die verschillende regimes vallen en 

3) hoe kan worden gezorgd dat good practices van andere provincies hierin worden meegenomen. 

 

Wat doen gemeenten zelf? 

Gemeenten zijn aan de slag met de informatieplicht energiebesparing voor de meldingsplichtige bedrijven. De 

RUD Utrecht (11 gemeenten) en de ODRU (15 gemeenten) ondersteunen gemeenten daarin (behalve de 

gemeente Utrecht, die dit zelf organiseert). Er is voor de uitvoering van deze informatieplicht onlangs subsidie 

beschikbaar gekomen vanuit het ministerie van EZK. Gemeenten bepalen uiteindelijk zelf welke opdracht ze 

uitzetten bij de omgevingsdiensten.  

 

In het kader van ons programmaplan Energietransitie zetten we ook een programmalijn op gericht op 

energiebesparing door bedrijven. Hiertoe heeft u in de begroting 2020 (vastgesteld 31-10-2019) jaarlijks €300.000 

euro gereserveerd. We gebruiken het komende kwartaal om deze programmalijn te bemensen en concreet 

inhoudelijk uit te werken. Daarbij kijken we ook naar de kansen voor energieopwekking bij bedrijven.  

Over de uitwerking van deze programmalijn voeren wij het gesprek met dsle omgevingsdiensten. Met de 

gemeenten gaan we in gesprek over de aansluiting van de provinciale aanpak op de gemeentelijke aanpak, zodat 

we aandacht hebben voor alle bedrijven in de provincie. Dit willen we wel in afstemming met gemeenten doen, 

om te kijken of daar ook daadwerkelijk een vraag ligt. Het resultaat wordt vastgelegd in een plan van aanpak. 

 

Wat doet de provincie zelf? 

De bedrijven waar de provincie bevoegd gezag is bestaan grofweg uit bedrijven die onder het Besluit risico’s 

zware ongevallen 2015 (Brzo 2015) vallen inclusief de chemische industrie (de zogenaamde RIE-4 bedrijven; RIE 

= Richtlijn Industriële Emissies). Verder is de provincie het bevoegde gezag voor de IPPC-installaties (Europese 

richtlijn Integrated Pollution Prevention and Control) die staan opgesteld bij bedrijven die in bijlage 1 van het 

Besluit omgevingsrecht worden genoemd. Het gaat dan om respectievelijk 14 en 60 bedrijven voor de provincie 

Utrecht. Toezicht en handhaving op deze bedrijven geschiedt, in opdracht van provincie Utrecht, door de 

Omgevingsdienst Noordzeekanaalgebied (OD NZKG) voor de Brzo-bedrijven en door de RUD Utrecht voor de 

bedrijven met IPPC-installaties. Hierbij is toezicht op energiegebruik één van de aandachtsgebieden waar beide 

omgevingsdiensten naar kijken. Voor deze vorm van toezicht moeten handhavers ook expertise hebben op het 

gebied van energiebesparing. Tijdens de controles wordt ook in voorlichting voorzien. De resultaten daarvan 

komen terug in de jaarlijkse rapportage van de RUD; op de rapportage van de ODRU hebben we als niet-

deelnemende partij niet direct zicht. 

 

De provincie heeft in haar opdracht aan de RUD opgenomen dat de vergunningen van de bedrijven (die onder 

bevoegd gezag van de provincie vallen en allen vergunningplichtig zijn) worden geactualiseerd op de 

voorschriften t.a.v. energie. Dit is een meerjarig traject. Daarnaast voert de RUD controles uit bij de provinciale 

inrichtingen en worden de rapportages in het kader van de EED beoordeeld.  
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De RUD heeft aangegeven dat zij op dit moment beperkte ruimte ziet om nieuwe dienstverlening te ontwikkelen. 

Hierover zullen wij als college het gesprek met de RUD over aangaan; vanuit het programma Energietransitie 

wordt hierbij hulp aangeboden.  

 

Good practices bij andere provincies 

Voor de ontwikkeling van de projectaanpak energiebesparing en –opwekking bij bedrijven heeft in IPO-verband 

en binnen het provinciaal kennisnetwerk energietransitie bedrijven overleg plaatsgevonden met meerdere 

provincies. Dit om ervaringen en kerngegevens op te halen ten behoeve van het op te stellen plan van aanpak. 
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Bijlage 1: gespreksverslag toezegging 

“In het rapport staat: ”Met uitzondering van Drenthe en Utrecht zetten provincies in op 

vergunningverlening, toezicht en handhaving in relatie tot de maatregelen tot verplichte 

energiebesparing.” Het verbaast GroenLinks dat Utrecht wordt genoemd, omdat dit feitelijk al 

onderdeel is van de Energieagenda. GroenLinks maakt wel van deze gelegenheid gebruik het College 

te vragen de Staten via een memo inzicht te verstrekken in wat er op dat vlak nu gebeurt (welke 

gemeenten hebben hieraan prioriteit gegeven in hun opdracht aan Omgevingsdiensten; hoe zit het 

op dat vlak met de provincie zelf; hoe veel bedrijven vallen er nu onder die verschillende regiems; 

hoe kan worden gezorgd dat good practices van andere overheden die hierin al wat verder zijn zoals 

bv. Groningen en de gemeente Utrecht worden opgeschaald). 

 

Antwoord gedeputeerde: 

Er is al meerdere keren geprobeerd om erachter te komen waarom het niet goed lukt om met de 

ODRU en RUD te komen tot de zgn. ‘wortel en stok’ benadering. De ODRU en RUD sluiten 

overeenkomsten met gemeenten; er wordt een pakket diensten afgesproken waarvoor wordt 

betaald. De provincie heeft voor de ODRU en RUD een energiekit gemaakt om mee op pad te gaan, 

maar zij geven aan daarvoor geen capaciteit te hebben omdat zij hun primaire processen hebben 

afgesproken in de dienstovereenkomst. Hierop moet derhalve nog echt steviger worden geacteerd, 

maar dat is niet direct voor elkaar te krijgen. Spreker zegt toe de Staten een memo te doen 

toekomen over waar in deze op dit moment wordt gestaan. 


